



# တၢ်စ့ၤဖျါအနးနးကလံာ်လၢတၢ်ညးကဲထီၣ်အသးတဖၣ်

## တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီးသ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ဆၢတၢ်

တၢ်စ့ၤ ညးတၢ်ကဲထီၣ်အသးတဖၣ် ဘၣ်ဆၢၣ် ပုၤတၢ်နီၤအိၣ်ကၠးဒီး COVID-19 ကသံၣ်အိၣ်ဒၢ တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီးသ့ၣ်ထီၣ် အသးတၢ်ကဲထီၣ်အသးတဖၣ်တၢ်မံၤမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤလၢ ပုၤတၢ်ဂၤစ့ၤစ့ၤလၢ ကအိၣ်အိၣ်တၢ်စ့ၤလၢအသးကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤအခါ အသးတၢ်ကဲထီၣ်အသးတဖၣ်တၢ်မံၤမံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်စ့ၤအိၣ်အိၣ်အသးကတၢ်စ့ၤ တၢ်စ့ၤတၢ်ဆၢကတၢ်လၢ ဆူၣ်ညး တၢ်စ့ၤထံၣ်ကွၢ်ထံၣ်အဂီၢ် အလၢထီၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.

## သ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး

တၢ်စ့ၤဖျါအနးနးကလံာ်လၢ မ့ၢ်ဒါခိၣ်တဖၣ် အုၣ်အသးဟ့ၣ်ကၠးပုၤတၢ်နီၤအိၣ်ကၠးဒီး Johnson & Johnson (J&J) ကသံၣ် အိၣ်ဒၢဆူၣ်ညး ဖဲတၢ်ပတၢ်အံၤ အသိ 10 ဖဲလၢအဖျါ 2021 ဝံၤအလၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး အသးကသံၣ် ကသံၣ်အပူၤစ့ၤတဖၣ် ကသံၣ်အိၣ်ဒၢအိၣ်ဒၢ သ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး လၢဆၢကလံာ်လၢတၢ်ပတၢ်တဖၣ်တဖၣ် ဖဲပုၤတၢ်နီၤအိၣ်ကၠးဒီး ကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤအလၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စ့ၤအိၣ်အိၣ်အသးလၢအနးအံၤ မ့ၢ်သ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး ခိၣ်ဒၢ ဟၢဖၢ မ့ၢ်တမ့ၢ် ခိၣ်ဒၢသ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး တဖၣ်အပူၤ ညးဒီး ဖလးလဲးတဖၣ် (သ့ၣ်အခဲ(လ)တကလံာ်လၢ အမၤစၢၤ န့ၣ်အံၤပတၢ် နီၤသ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး) အပတၢ်လၢအစ့ၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီးအံၤ သ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး ညးတၢ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး (thrombocytopenia - တၢ်စ့ၤအိၣ်အိၣ်အသးဖဲန့ၣ်အိၣ်အိၣ်အသးဖလးလဲးနီၤလၢအစ့ၤ) တၢ်ဆၢပနီၤန့ၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် TTS န့ၣ်လီၤ. တၢ်စ့ၤအိၣ်အိၣ်အသးလၢ နးဝဲဒီးဒီး ဒီးဒီး ကဲထီၣ် တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး တၢ်စ့ၤ တၢ်ကူၤဝါယါတၢ်အိၣ်ဒၢဒ့ၤဒ့ၤတဖၣ်တဖၣ် သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကူၤဝါယါတၢ်န့ၣ် လီၤဆဲး လၢသးဒီး သ့ၣ်ကိၤလိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

TTS န့ၣ် ညးတၢ်ကဲထီၣ်အသးတဖၣ် ပုၤစ့ၤတဖၣ် တယၢ်ဒၣ်လၢ ပုၤတၢ်နီၤ 1 ကကွၢ်အကျါ 7 ဝၤ လၢအသးန့ၣ်အိၣ် 18 ဒီး 49 န့ၣ်အတၢ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး တၢ်စ့ၤလၢဆၢကလံာ်လၢတၢ်ပတၢ်တဖၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ပတၢ်အသးန့ၣ် 50 ဒီးဆူၣ်ညး ဒီးတၢ် ခါအသးန့ၣ်ကိၤပတၢ်အဂီၢ် တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီးအံၤ, ကဲထီၣ်ကွၢ်ထံၣ်အသးသန့ၣ်, ကိၤဒီးလၢကတၢ်ကဲထီၣ်အသးန့ၣ် လီၤ.

ကသံၣ်ကသံၣ်ပုၤစ့ၤ လၢအမၤလၢတၢ် TTS လၢပုၤဆါလၢအသးတဖၣ် Johnson & Johnson ကသံၣ်အိၣ်ဒၢတဖၣ်အံၤ အဆၢန့ၣ် ဆၢတၢ်လၢ ပုၤလၢအသးတဖၣ် Johnson & Johnson ကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤန့ၣ် အတၢ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီးအိၣ်ဒၢ အတၢ် လီၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး. တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး တၢ်စ့ၤန့ၣ် သ့ၣ်ကိၤလိၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး COVID-19 တၢ်ဆၢန့ၣ် အါန့ၣ်ဒီး တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး တၢ်စ့ၤန့ၣ် သ့ၣ်ကိၤလိၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်စ့ၤတၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး လၢတၢ်ဆဲးကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤအလၢန့ၣ်လီၤ.

## ဖဲန့ၣ်အံၤကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤအလၢန့ၣ်လီၤ ဝံၤအလၢန့ၣ်လီၤ ဝံၤအလၢန့ၣ်လီၤ ပလီၤညးပလီၤလၢ တၢ်ဆၢပနီၤန့ၣ်နးကလံာ်လၢတဖၣ်အံၤ တက့ၢ်

- ခိၣ်ညးညးဆါနးနးကလံာ် မ့ၢ်တမ့ၢ် ခိၣ်ညးညးဆါ လၢအတလီၤ
- ခိၣ်ညးညးဆါနးနးကလံာ် မ့ၢ်တမ့ၢ် ခိၣ်ညးညးဆါ လၢအတလီၤ
- မံၤဆဲးတၢ်ကဒု
- မံၤဆဲးတၢ်ကဒု
- သးနီၤပုၤ မ့ၢ်တမ့ၢ် ဟၢဖၢဆါဒိၣ်ညးမ့ၢ်
- သးနီၤပုၤ မ့ၢ်တမ့ၢ် ဟၢဖၢဆါဒိၣ်ညးမ့ၢ်

န့ၣ်မ့ၢ်ဖဲန့ၣ်အံၤတဖၣ် တၢ်ဆၢပနီၤညးတဖၣ်အံၤန့ၣ် ကိး 911 မ့ၢ်တမ့ၢ် လဲၤဆူၣ်ညးဒီးတက့ၢ် တၢ်စ့ၤမ့ၢ်တၢ်စ့ၤကိၤဒိၣ် အသးန့ၣ်ကတၢ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး န့ၣ်ဆဲးတဖၣ် Johnson & Johnson ကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤ အသးအဝဲသ့ၣ် ကအိၣ်အိၣ်ထံၣ်န့ၣ် လၢ အကျါအကျါလၢအတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

## အိၣ်ပုၤပုၤဖျါဖျါ အါန့ၣ်ဒီးအလီၢ်

COVID-19 အံၤ ရၢလီၤသးလၢ ပုၤပုၤတၢ်ပုၤ ဒီးကသံၣ်အိၣ်ဒၢလၢအတၢ်လီၤတီၤလီၤ 100% န့ၣ်အိၣ်ဒၢအိၣ်ဒၢ န့ၣ် ဆဲးကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤအလၢန့ၣ်လီၤ သ့ၣ်ဆဲးန့ၣ် သးနီၤဒုးဆူၣ်ညးလၢကမ့ၢ်ကျါ, အါဆဲးစ့ၤလၢသး ဒီးအါဆဲးပုၤပုၤလၢကရူၤဆဲး ဒီးလၢဆၢကတၢ်ဖျါ ညးဒီးပုၤလၢအသးတဖၣ် ကသံၣ်အိၣ်ဒၢအံၤအလၢန့ၣ်လီၤ.

လၢနကဒီးန့ၣ်တၢ် လီၤကဝီၤတၢ်တၢ်တၢ်တၢ်လၢသးဒီး ကွၢ်ညး “COVID-19” လၢနခိၣ်ထီၣ် ဖဲန့ၣ်အံၤအလၢန့ၣ်လီၤ

